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Koniec  l.  svetovej  vojny  znamenal  aj  pre  Veľké  Ripňany  dôležitý  medzník  v ich

histórii.  Prímerie  uzavreté  v Compiénskom  lese  medzi  zástupcami  víťaznej  Dohody

a porazeným Nemeckom ll. novembra l918   ukončilo dovtedy najväčšie vojenské stretnutie

mocností  v dejinách  ľudstva.  Dôsledkom  tohto  svetového  konfliktu  bolo  nielen  rozpad

superštátov  ,  mocností  ale  aj  vznik  nových  štátov  na  mape  Európy  ,  Rakúsko-uhorskú

monarchiu resp. Československo nevynímajúc.

Postavenie novovznikajúceho štátu na mape Európy bolo síce garantované mierovými

rokovaniami  27.  víťazných štátov  s porazenými  krajinami  vo  Versailles  s Nemeckom,

v Trianone s Maďarskom, v Neuilly s Bulharskom a v Sévres s Tureckom, ale kríza v podobe

pomalého odchodu starého „režimu“ a nástupu nových štátnych inštitúcií. Pritom dochádzalo

k rabovačkám,  výtržnostiam  zo  strany  prichádzajúcich  vojakov  z frontu  a nespokojnou

chudobnou vrstvou ,  ktorej  bola  väčšina obyvateľstva .  Veľa obyvateľov si  predstavovala

vznik  nového  štátu  so  vznikom  nového  poriadku,  ktoré  malo  odstrániť  vykorisťovanie

širokých más, znárodnenie majetku a jeho rozdelenie medzi najchudobnejších.

Situácia vo Veľkých Ripňanoch bola o čosi iná ako v okolitých obciach . Nevznikla

žiadna  odbojová  skupina,  neboli  žiadne  rabovačky  a výtržnosti  voči  miestnym  boháčom

a voči  židovskému  obyvateľstvu.  Z nespokojnosti  nevznikla  žiadna  revolučná  vlna  ako

v okolitých obciach a mestách.  V obci síce vznikla   národná rada ,  ale tá nebola schopná

vaščej  iniciatívy.  Nová  vláda  sa  snažila  upokojiť  obyvateľstvo  aspoň  vojenskými

vyživovacími príspevkami pre rodiny ktorých živiteľ konal vojenskú službu – 28 rodín a 96

členov,  ktorých živiteľ  sa nachádzal  v zajatí  –  29 rodín a 95 členov ,  ktorých živiteľ  bol

vojnovým invalidom s vyše  20 % poškodením – l5 rodín s 32 členmi  1 . Celkom bolo ešte

v roku l918 vyplatených 9.427 ,- Kč    . Aj napriek tejto snahe nič nenahradí padlých v tomto

svetovom konflikte , po ktorých v obci zostalo 5 vdov, 10 detí, 5  rodičov. 2

Vojenská  mobilizácia  ročníkov  1894  –  1998  zo  dňa  22.6.1919  ,  ktorú  nariadilo

Československé zemské veliteľstvo pre Slovensko v Žiline bola odpoveďou na rozširujúce

nebezpečenstvo  Maďarskej  republiky  rád,  ktorá  ohrozovala  celistvosť  novej  republiky.

Povolaní  do  činnej  služby  sa  museli  hlásiť  v peších  plukoch  v Komárne  ,  Užhorode,

Moravskom  Šumperku  a v Jindřichovom  Hradci.  Hospodárska  situácia  v novej  republike

nebola tiež najlepšia , svedčí o tom súpis potrieb obyvateľov obce, kde z  1221 obyvateľov



bolo pod hranicou chudoby 420, ktorým bolo nutné dodať 6.000 m látok  posteľných a na

oblečenie ,  320 párov obuvi , 120 kg zvrškov a 180 kg koží na podošve. 3 

Obec v roku 1919 mala 1221 obyvateľov, 238 rodín a 123 domácností.  4   Nestabilita

v tom období  bola taká  veľká,  že zápisy notariátu  od vedením notára Slezárika  a starostu

Henrika  Bekstedta  boli  písané  v prvom  období  v maďarčine  ,  neskôr  v čechizovanej

slovenčine. Situácia bola o to horšia , že v celej republike  platili rozličné  právne predpisy ,

rakúske aj maďarské. Zachovala sa aj rozličná správa územia republiky. Na Slovensku zostalo

naďalej  zriadenie  so  l6 župami.  Tie  sa  delili  na  samosprávne  služnovské  úrady  okresov

a samospráv obcí. Najvyšším predstaviteľom na Slovensku bol minister s plnou mocou  pre

správu Slovenska Vavro Šrobár  ,  ktorého do funkcie  vymenoval  prezident  T.G.  Masaryk

v decembri  1918. Sídlo ministerstva  bolo v Žiline,  neskôr v Bratislave.  Ministerstvo tvrdo

presadzovalo  politiku  z Prahy a malo  právo dosadzovať  do  vládnuceho aparátu  úradníkov

plne  oddaných  V.  Šrobárovi.  V januári  1919  rozpustilo  všetky  robotnícke  a národné rady

vrátane SNR  Martine.

 Veľké Ripňany boli začlenené do Nitrianskej župy, okresu Topoľčany. Boli sídlom

Obvodného notárskeho úradu , kde boli začlenené obce Malé Ripňany, Behynce, Biskupová,

Šarluhy ( Lužany) . Notárom bol Michal Slezárik, pracovníkmi notariátu Z. Lelkeš ,  M.Uhrák

a neskôr Alojz Kolník.  K obci Veľké Ripňany patrili  ešte  Malá Vieska a statok Mancické

Kohna a Taubera.  Obec mala  plne  vybavenú zdravotnú  starostlivosť  v podobe obvodného

praktického lekára a zubára so zubným technikom. Celkovo do zdravotného obvodu od roku

1922 po rozpade bojňanského zdravotného obvodu bolo začlenených 6.032 obyvateľov z obcí

Veľké Ripňany, Malé Ripňany, Biskupová, Lužany, Lipovník , Vozokany a Behynce.5

Nespokojnosť  s liknavosťou  a predlžovaním  pozemkovej  reformy  viedli  často

k neposlušnosti.  Nové  ministerstvo  na  čele  s V.  Šrobárom  vydalo  tzv.  „pasienkový“

zákon ,ktorý riešil potrebu chudobných a nútil statkárov k predaju pasienkov najchudobnejším

roľníkom. Agrárnej reforme predchádzalo koncom roku 1919 tzv. obstavenie veľkostatkov.

Zakazovalo voľnú manipuláciu s veľkým pozemkovým majetkom. Na jar roku 1920 vydal

tzv. „záborový zákon“ , týkajúci sa veľkostatkov s výmerou nad 150 ha poľnohospodárskej

pôdy , resp. 250 ha všetkej pôdy. Zabraná pôda predstavovala takmer 30 % všetkej pôdy

v ČSR. Vo Veľkých Ripňanoch sa to týkalo hlavne statkárov : Július Šimko 400 kat. jochov,

Adolf a Samuel Fuchs – Malá Vieska 520 kat. jochov, Kohn a Tauber – Mancické 530 k. j.. 6

Vláda  však  k pozemkovej  reforme  v danej  podobe  nikdy  nepristúpila  ,  čo  vyvolalo  vlnu

násilia  a  demonštrácií,  pretože  neboli  dodržiavané  kolektívne  zmluvy  medzi  robotníkmi  .

Vyplýva  to  aj  z Kolektívnej  zmluvy  ,  ktorá  bola  uzavretá  medzi  zástupcami



poľnohospodárskych zamestnávateľov  a robotníkov vo Veľkých Topoľčanoch dňa 13. marca

1920.  Riešila  platové  podmienky  dovolenku  ,  voľno  a deputát  pre  robotníkov,  bírešov  ,

nádenníkov,   adjunktov,  strojníkov  ,  kuričov  a pluhárov.7   Táto  zmluva  bola  veľmi  často

porušovaná  zo  strany  zamestnávateľov  ,  ktorí  tlačili  mzdu  a deputát  čo  najnižšie.

Nespokojnosť  sa  prejavovala  čoraz  častejšie  zo  strany  bírešov  a nádenníkov.  V decembri

1920 vypukli stávky aj vo veľkoripňanskom notariáte , čo malo za následky materiálne škody

spísane notárom . Celkove za 5 dní stávkovalo 116 robotníkov , ktorí stratili na mzde 440 Kč

a zamestnávatelia utrpeli škodu 12.564 Kč. 8 Ako vyplýva zo súpisu robotníkov zo 4.6 1920 je

to viac ako polovica všetkých robotníkov , ktorých bolo spolu 205 , z toho bolo 100 bírešov ,

40 „tovarichárov“ a 65 sezónnych zamestnancov. 9  Dňa 30 augusta 1921 sa uskutočnila ďalšia

stávka pod hlavičkou sociálnej demokracie na majeri Adolfa Fuchsa. Hlavným organizátorom

bol Štefan Hertel, ktorý bol za navádzanie na stávku odsúdený , no Bratislavská súdna tabula

ho viny sprostila.10 Ďalšou stávkou bolo zastavenie prác pre zlé podmienky a nízke platy na

majeri Vojtecha Koveša na  Mancickom, kde hlavný organizátor Ján Zelíska bol prepustený

z práce a vysťahovaný s rodinou 11 detí z majera. Ján Zelíska podal sťažnosť na Okresný úrad

v Nitre, ktorá prípad posunula na generálnu paritnú komisiu do Bratislavy. Komisia vydala

rozhodnutie na základe ktorého musel Vojtech Koveš späť prijať bíreša Jána Zelísku do práce

a od prepustenia mu vyplatiť prislúchajúci plat.11

V novom štáte   riadil  činnosť obce nový obecný výbor na čele  s richtárom Jánom

Čáčikom.  Bol  to  prvý  richtár  so  slovenskou  národnosťou  po  dlhej  dobe  „nemeckých“

richtárov. Tento fakt bol jednoznačný z toho dôvodu, že volebné právo v bývalej monarchii

mali  iba  majetné  vrstvy  obyvateľstva  obce  ,  kde  väčšinu  mali  nemecké  a židovské

obyvateľstvo a podľa toho bolo zostavené aj zastupiteľstvo. Nové zastupiteľstvo tvorili títo

výborníci : Ján Čáčik – richtár, Michak Slezárik kružný notár, Henrik Beckstedt , Jozef Fázik,

Štefan  Bošánsky  ,  Jozef  Bošánsky  ml.,  Michal  Uhrák,  Ján  Pleška,  Jozef  Antalík,  Štefan

Račko, Pavel Hubynský, Jozef Urminský, František Stiene, Michal Pecháč, Franc Krogmann,

Ján Krajčík, Július Šimko. 12  

Zo štatistického  výkazu sčítania  ľudu dňa  16.2.1921 vyplýva  toto  demografické  a

národnostné  zloženie  obyvateľstva  obce  :   564 mužov,  611 žien,  podľa  národnosti  1.030

slovenskej, 16 českej, 68 nemeckej, 13 maďarskej a 48 židovskej. K vierovyznaniu sa hlásilo

1.074  rímsko-katolíkov,  16  evanjelikov  a.v.,   a 85  izraelitov  z celkového  počtu  1.175

obyvateľov obce.13

8.  augusta  1920  sa  v Topoľčanoch  za  účasti  asi  3.000  osôb  konalo  protestné

zhromaždenie  proti  úžerníctvu  ,  drahote  a zlému  zásobovaniu.  I keď  parlamentné  voľby



v apríli  1920 vyhrala Československá sociálno-demokratiská strana robotnícka a ministrom

pre správu Slovenska bol nominant tejto strany Ivan Dérer , naďalej bola zavádzaná vojenská

diktatúra  a v platnosti  zostalo  „Šrobárovo  štatárium“  .  Táto  situácia  v krajina  zďaleka

nepripomínala  parlamentnú  demokraciu.  Politicky  začalo  obyvateľstvo  obce  žiť  prvými

riadnymi voľbami do obecného zastupiteľstva 16. septembra 1923 po schválení novej Ústavy

a príslušných  zákonov.   Volieb  od  13  hod.  sa  zúčastnili  kandidáti  týchto  strán   :

Československá  sociálno-demokratická  strana  robotnícka,  Republikánska  strana

zemědelského  a maloroľníckeho  ľudu,  Slovenská  ľudová  strana  a Krajinská  kresťansko-

sociálna strana. Celkovo bolo 556 oprávnených voličov , z toho 260 mužov a 292 žien. Volieb

sa zúčastnilo 548 voličov. Víťazom sa stala sociálna demokracia , ktorú volilo 256 voličov

a získala  z 18 členného miestneho výboru 9 mandátov na čele  s Františkom Kenikom ,  7

mandátov získala Krajinská kresťansko-sociákna strana s predsedom Michalom Frťalom a 2

mandáty získali republikáni, na čele s farárom Jánom Lipkom .14 Novým starostom obce  sa

stáva po richtárovi Michalovi Pecháčovi , Andrej Vaňovič. V obci neobstáli v prvých voľbách

ľudovci zo SĽS a ani komunisti,  ktorých v roku 1921 zastupoval na ustanovujúcom zjazde

v Prahe  Imrich  Pleška.  Až  v nadchádzajúcich  voľbách  do  snemovne  a do  senátu  získali

Hlinkoví ľudovci 179 resp. 248 hlasov do senátu a komunisti 29 resp. 44 hlasov. Ďalšími

aktívnymi  stranami  zostali  naďalej  krajinskí  kresťanskí  socialisti  s 51  hlasmi,  sociálni

demokrati so 115 hlasmi, židovská strana s 27 hlasmi, západoslovenskí kresťanskí socialisti

so  48  hlasmi,  republikáni  s 57  hlasmi.  Je  pozoruhodné  ako  sa  menili  nálady  a sympatie

k politickým stranám zo strany voličov. Kým vo voľbách do miestnej samosprávy dominovali

sociálni  demokrati  a krajinskí  kresťanskí  socialisti,  vo voľbách v roku 1925 začína  nárast

„Hlinkových  ľudovcov“  a komunistov.  V krajinských  a  okresných  voľbách  v roku  1929

dominovala HĽS so 161 hlasmi, komunistická 111, KK-S 111, ďalej nasledovali ČSSD 69,

Republikánská 53, Der Deutche Wahlgem 2, židovská 2. Tu treba pripomenúť , že nastala

veľká perzekúcia tých , ktorí sa objavili na kandidátke Komunistickej strany alebo rozširovali

jej letáky. Boli súdení viacerí jej členovia a sympatizanti za rozširovanie letákov a navádzanie

na  štrajk  za  zvýšenie  miezd  –  Jozef  Fázik,  Gašpar  Belányi,  A.  Kolomazník.  Komunisti

začínali organizovať zhromaždenia, ktoré nie vždy boli legálne , kde vyzývali na nepokoje

a za lepšiu sociálnu spravodlivosť . V roku 1931 bol rečník Jozef Sýkora súdený a odsúdený

za poburovanie.

Obec  sa  začala  postupne  zviechať  z povojnovej  letargie,  V obci  začala  pracovať  j

obvodná četnická stanica so 6 četníkmi v službe. Celkovo patrilo do obvodu četníctva Veľké

a Malé  Ripňany,  Behynce  ,  Obsolovce,  Lužany  .  Horné  Obdokovce  a Bodok,  Výčapky



Čermany a Šarlužky s 8650 obyvateľmi.  Začala  výstavba rodinných domov,  elektrifikácia

obce v roku 1919, zavádzanie telefónneho spojenie z Vašardíc  v roku 1924, prestavba župnej

komunikácie v dĺžke  22,7 km na trase  Topoľčany – Hlohovec v roku 1926 , výstavba štátnej

meštianskej školy v roku 1925.

V roku  1925  rozvírili  hladiny  obecnej  politiky  spor  o  „cedulovú“  a diplomovanú

pôrodnú babicu medzi diplomovanou Máriou Schwarzovou a cedulovou Máriou Vičanovou..

Nakoniec v obci nad 800 obyvateľov , čiže vo V. Ripňanoch zostala Schwarzová a Vičanová

pôsobila v Malých Ripňanoch.15

V dvadsiatich rokoch nastal veľký  odliv mladých ľudí za prácou do USA , Argentíny ,

Francúzska, Argentíny, Austrálie , Belgicka a  Mexika.  Do Francúzska sa organizovali práce

prostredníctvom  Župného úradu v Nitre. Uprednostňovaní boli mladí, zdraví robotníci od 25

do 35 rokov. Do Francúzska za prácou takto  vycestovala  aj  Ilona Lisová ,  Michal  Kulik

s manželkou,  ktorí  boli  vybraní  notárom   v roku  1923  16   .  Kým  do  Francúzska  stačilo

minimálne finančných prostriedkov , do Ameriky bolo treba zaplatiť výlohy na lístok ešte

v Prahe,  kde  bolo  záujemcom  oznámené  kedy  a akou  spoločnosťou  môžu  vycestovať.

Celkovo bolo  k dispozícii  8  oficiálnych spoločností  plaviacich  sa do Ameriky z prístavov

Terst, Hamburg alebo z prístavov vo Francúzsku. Uchádzači museli mať pri sebe list alebo

pozvanie  od príbuzných,  lekárske  osvedčenie  o očkovaní,   potvrdenie  o duševnom zdraví,

museli vedieť čisto písať okrem detí pod 16 rokov a rodičov nad 55 rokov.. Vysťahovalci zo

Strednej Európy po príjazde do Ameriky museli tráviť v karanténe 2-4 dni na vlastné výlohy.

Daň  z osoby pri vstupe na americkú pôdu bol 8 dolárov, čo sa obyčajne platilo s lodným

lístkom.  Záujemcovia  museli  mať  zaistené  miesto  na  lodi  ešte  pred  príchodom do Prahy

a museli  mať  aspoň  15.000,-  Kč  na  výlohy  spojené  s lístkom  a prepravou  v III.  Triede.

Vysťahovalecký  úrad  sídlil  v Kinského  paláci  na  Staromestskom námestí  v Prahe.17   Keď

v roku 1923 USA pozastavili príchod prisťahovalcov do USA, skúšali emigranti rôzne cesty

ako sa dostať do „zasnúbenej  krajiny“.  Jednou z možností  bola  aj  cesta  cez Mexiko,  kde

ministerstvo  sociálnej  starostlivosti  v roku  1924  varovalo  pred  príchodom  do  Mexika

a nemožnosti prejsť z Mexika do USA. „Vysťahovalcom dôrazne pripomíname , že v Mexiku

je  veľká  nezamestnanosť,  behom  uplynulého  roku  sa  vysťahovalo  do  USA  100.000

mexikáncov, že zárobok je v Mexiku asi 15 pesos , čo je asi 20 Kč a s takou mzdou človek

zvyknutý na európsku stravu nemôže vystačiť a hlavne konkurovať domorodým robotníkom,

ktorí  sa  živia  fazuľou,  kukuricou  ,  papričkami,  odievajú  sa  do  oblečenia  z hrubej  látky

a nevedia čo je kožená obuv.18  Po týchto výstrahách a nemožnosti sa dostať do USA volí veľa

našich  občanov  cestu  do  Argentíny,  kde  zostali  až  do  svojej  smrti  .  Do  Argentíny  sa



vysťahovali  sestry  Antalíkové,  do  USA  v roku  1920.  Vojtech  Jelenák  s matkou  ,  dvomi

sestrami  , s bratom a ďalší.  Celkove  iba  za  prvý polrok  1920  sa  z topoľčianskeho  okresu

vysťahovalo 165 rodín , z toho z Veľkých Ripnian 14 rodín.

Obyvateľstvo  obce  sa  zaoberalo  prevažne  poľnohospodárstvom.  Domáci  a cudzí

robotníci pracovali na statkoch  u statkárov a gazdov : Adolf a Samuel Fuchs – 30 robotníkov,

Vojtech Koveš - 30,  Júlis Šinko - 17, Klement Kramer - 7, Henrik Beckstedt - 7, Július

Luermann - 5, Ján Luermann – 6 , Kornel Stiene - 2, Gustáv Rolfes – 6, Ján Krajčík – 4, bratia

Pecháčoví – 5,  Ján Janíček – 6, Michal Pecháč – 3, Viliam Macháč – 2, Henrik Krogmann –

2, a ďalší menší gazdovia , ktorí najímali na sezónne práce bírešov a nádenníkov.19

Na  statkoch  a v domácnostiach  podľa  súpisu  hospodárskych  zvierat  z roku  1928

chovali hospodárske zvieratá v týchto počtoch : 648 ks hovädzieho dobytka, 500 oviec, 470

ošípaných, 38 kôz, resp. 192 koní zo súpisu hospodárskych zvierat z roku 1930.

V obci napredoval rýchly rozvoj remesiel a živnostníkov , ktorých bolo v obci koncom

20-tych rokov 38. Celkove bolo vydaných 6 živností na strojníkov a strojných zámočníkov na

mlátenie  obilia  –  Juraj  Valko,  Alois  Bednár,  František  Stiene,  Ján  Kúdela,  Ján  Vanček,

Zigmund  Jablonický,  3  živnosti   na  mäsiarov  –  Štefan  Vaňovič,  Edmund  Weiss,  Štefan

Burger, 3 živnosti na krajčírstvo – Gregor Tomáši, Emil Hubinský, Jozef Chrenkó, 2 kolári –

Ferdinand  Bošanský,  Rudolf  Struhala,  1  stolár  –  Karol  Neumann,  1  sedliar  a obchodník

s kožou  –  Ondrej  Bošanský,  4  kováči  –  Ján  Lesay,  Štefan  Lesay,  Jozef  Kopáčik,  Arpád

Vaňovič, 4 obuvníci – František Vaňovič, Vilém Štern, Michal Frťala, Zigmund Krajčo, 1

holič – Árpád Štern, 1 obchod so železom – Ľudevít Schrotter,  2 obchody so zmiešaným

tovarom – Šlenger Leová, Ján Marchalín, 7 hostincov Sigfrid Heuer , ktorý neskôr rozšíril

živnosť aj na predaj palív a pohonných hmôt, Jozef Weiss, Bernard Švéd, Michal Frťala, Ján

Fázik, Laurinec Frťala a koncesiu vlastnilo aj Potravné družstvo, 1 hoteliér – Jozef Grunhút ,

1 mlynár – Ján Lackovič, 1 obchod s dobytkom – Antonín Chovanec. 20 

Občania sa zapájali aj do mimopracovných záujmových spolkov, jedným z nich bol aj

spolok S. Vojtecha, ktorý mal v roku 1929 79 členov, z toho 5 z Malej Viesky.. Jednateľom

bol Ján Lipka – r.k. farár členov tvorili  napr. lekárnik František Bulawa, učiteľka Kornélia

Burzalová,  Bernard a Klement  Bunger  a iní.   Po zriadení  meštianskej  školy  v roku 1926

uvažovalo  zastupiteľstvo  o zriadení  aj  učňovskej  školy  ,  no  pre  malý  počet  učňov

navštevujúcich učňovské školy v Nitre od tohto zámeru odstúpili 21

V roku  1929  sa  konali  voľby  do  obecnej  samosprávy.  Starostom  sa  stal  Franz

Krogmann  za  kresťanských  socialistov.  Radnými  sa  stali  :  František  Kenik



( sociálnodemokratická strana ), Henrik Beckstetd ( lidová – Mičurová strana ), Jám Lipka r.k.

farár za republikánsku stranu.

Blížiaca  sa  hospodárska  kríza    v   tridsiatich  rokoch  nastolila  aj  v obci  rozdiely

v triednom postavení . „Obyvateľstvo tunajšieho obvodu nezaoberá sa politikou, nevenuje sa

politickému  životu,  politická  nálada  a  zmýšľanie  je  negatívne.  Hospodárska  situácia

obyvateľstva je rôzna.  Hospodári sú so súčasnou situáciou spokojní , len žalujú sa na veľké

dane. Robotnícka vrstva obyvateľstva je nespokojná pre nízke zárobky a drahý život. Mnoho

rodín  trie  aj  biedu.  Viacerí  sluhovia  zostali  bez  práce  následkom  rozparcelovania

veľkostatkov. Obyvateľstvo vo všeobecnosti je spokojné , len sa málo rozparcelovalo“. 22  Tak

charakterizoval  situačnou  správou  nálady  obyvateľstva  notár  Slezárik  zo  dňa  27.12.1927.

Situácia sa zhoršila  začiatkom tridsiatich rokoch , keď vznikali v obci rôzne podporné akcie

na podporu obyvateľstva, ktoré strádalo a žilo v zlých podmienkach. Koncom roka 1932 sa

uskutočnila akcia na takúto podporu, v ktorej sa v obci vyzbieralo len 243,- Kč a mnohí ako

četníci a r.k. farár nedali nič, pretože argumentovali „však nezamestnaní si dobre zarobili pri

žatve , takže môžu byť z toho každý dobre živý.“ 23    Situácia v nezamestnanosti kedy oproti

roku 1927 nebol nikto nezamestnaný sa vážne zhoršila pre nízky odbyt a málo práce tak , že

v roku 1933 evidovali 61 nezamestnaných z toho 53 živiteľov rodín a 8 slobodných.24

Obvodný notariát sa skladal v roku 1933 z 8 obcí – Veľké Ripňany, Malé Ripňany,

Behynce , Biskupová, Šarluhy, Čermany, Súľany, Výčapky v ktorých žilo 4201 obyvateľov,

ktorí  bývali  v 649 obytných domoch.  V roku 1934 sa situácia  ešte zhoršila a to tým , že

v obci  evidovali  k 1.11.1934  -  97  nezamestnaných  ,  ktorí  vyživovali  ďalších  231  členov

rodiny. Situácia sa vyhrocovala každým dňom , veľa ľudí odchádzalo za prácou na Moravu

a do Čiech , kde denná mzda bola 18 Kč , naproti tomu u domácich statkárov bola mzda od 6

Kč ( bratia Goldberger, Adolf Fuchs, Kohn a Tauber ) do 10 Kč ( vdova Kristína Rolfesová )
25   Tu  možno  vidieť  aj  možnú  nenávisť  obyvateľstva  k svojim  väčšinou  židovským

zamestnávateľom a samozrejme závisť nevynímajúc. Národnostné pomery v obci boli rôzne.

Nemali však charakter boja medzi nemeckou bohatšou menšinou a slovenskou chudobnejšou

menšinou , ako to bolo napr. v Čermanoch. Upokojením bola aj veľká manifestácia 28. apríla

1935 v Šarfii  v rotunde  Sv Juraja  (  v  Nitrianskej  Blatnici  ),  kde  Svätú  omšu celebroval

poslanec a kňaz Andrej Hlinka. Tejto slávnosti sa zúčastnilo aj veľa našich občanov. V roku

1933 sa konali opäť voľby do obecného zastupiteľstva.  Starostom sa stal Laurinec Frťala.

Ihneď po voľbe starostu bol podaný protest na krajinský súd, ktorý rozhodol o opakovanej

voľbe starostu a zastupiteľstva. Tá sa konala 3. apríla 1934. Víťazom sa stal Imrich Pecháč

(republikánska strana ) s 11 hlasmi pred Pevlom Hubinským (sociálnodemokratická strana ) ,



ktorý získal 7 hlasov. Kuriózna bola voľba prvého námestníka, keď obaja kandidáti Rudolf

Rybanský (HSĽS) a František Kenik ( soc.dem. strana ) získali rovnaký počet hlasov 9 ku 9

a musel rozhodnúť los. Šťastie sa usmialo na R. Rybanského.  21. mája 1938 sa konali voľby

do obecného zastupiteľstva ,  Hlinková ľudová strana získala  80 % všetkých odovzdaných

hlasov. Nárast antisemtizmu a posilnenie protižidovských vášní vyvrcholil 6. decembra 1938

porozbíjaním okien a sklenených výkladov na domoch a obchodoch židovských obyvateľov .

nikto  nebol  zranený,  no  bola  to  ukážka  neznášanlivosti  a narastanie  „pokrokových  síl

o zavádzanie nového poriadku“. 18. decembra 1938 sa konali voľby do snemu , kde 100%

odovzdaných  hlasov  dostala  HSĽS.  Tu  môžeme  poukázať  na  fakt,  že  v prvých  rokoch

Československej republiky bolo zloženie miestnej samosprávy rôznorodé , kým na jej konci je

jednofarebné  bez  komunistov  ,  sociálnej  demokracie  ,  či  republikánov  a kresťanských

socialistov.

Tlak na vytvorenie autonómie bo, veľký a do popredia sa dal fakt o utláčaní Slovákov

doma  i v  zahraničí.  Preto  sa  uskutočňovali  rôzne  zbierky  a akcie  zamerané  na  podporu

slovenskej kultúry a školstva doma i v zahraničí. Jednou takou zbierkou bola aj na podporu

menšinového školstva v zahraničí, kde najviac prispeli : Elena Urminská , Berta Stiene, Oľga

Frťalová, Estera Plšeková.

Koniec  tridsiatich  rokov  znamenal  aj  začiatok  ďalšieho  vojnového  konfliktu.  Po

mníchovskom  stretnutí  hláv  európskych  mocností  bolo  jasné  ,  že  mladá  československá

republika  prestane  existovať  v takej  podobe  ako  vznikla.  Následný  trianonský  verdikt

znamenal stratu Podkarpatskej Rusi a južných oblastí  Slovenska v prospech horthyovského

Maďarska.  Obec  zastihli  tieto  udalosti  prílivom nových obyvateľov  v podobe  židovských

utečencov  z oblasti  Užhorodu (  dr.  Mikuláš  Grunstein  –  mladý lekár  s manželkou  Etelou

a s ročným synom Tomášom, rodina obchodníka Bernarda Ujházyho s manželkou Fridou ,

s dcérami štvorročnou Hedvigou a trojročnou Alíz a rodina Solomona Ujháziyho s manželkou

Cecília, s dcérou Šarlotou a synom Móricom ).  26

Na udržanie poriadku v obci richtár Arpád Vaňovič zvolal 7. 10 1938 poradu , ktorej

sa zúčastnili predstavitelia obce aby zamedzili výtržnostiam a násilnostiam. 27  10. októbra sa

situácia priostrila, bolo v platnosti nariadenie so zákazom vychádzania z domu po 20,00 hod.

14. októbra  vyšlo nariadenie krajinského prezidenta Dr. Šimka o zákaze držania zbraní. Bola

to  posledná  snaha  o udržanie  predvojnovej  republiky  pred  jej  zánikom  a vyhlásením

Slovenského štátu . 

Ďalšími utečencami sa stali slovenskí obyvatelia  zabratých území Maďarskom , ktorí

boli  v obci umiestnení  po ich príchode 28.4.1939 (  rod. Ondreja Peťovského s manželkou



Annou,  dcérami  Júliou,  Annou,  a synom  Jánom,  vdova  Zuzanna  Peťovská,  rod.  Jozefa

Peťovského s manž. Evou, dcérami Helenou, Evou a synom Jozefom, rod. Ondreja Maťka

s manž. Katarínou, synmi Jánom , Ondrejom, Jozefom, Ondrejom , Milanom a dcérou Júliou,

rod. Juraja Maťka s manž. Katarímou a deťmi Emilom a Jurajom. Títo utečenci pochádzali

z Mudroňovej a notár pripojil poznámku : „museli opustiť Maďarsko poneváč čiastka majetku

bola menovaným odobratá a pre druhú čiastku majetku boli  civilným obyvateľstvom stále

prenasledovaní natoľko, že jejích ďalšie prebývanie tam bolo úplne neznesiteľné“.28

Ďalší utečenci boli z obce v podobe rodiny  veľkostatkára Júliusa Šinka, ktorý opustil

Veľké Ripňany emigráciou do Veľkej Británie. Pravdepodobne tušil hroziace nebezpečenstvo

v podobe  rozmáhajúceho  sa  fašistického  teroru  aj  na  Slovensku.  Vznik  nového  štátu  14.

marca 1939 mal uspokojiť potreby  obyvateľstva hlavne chudobných vrstiev , ktorí volali po

pridelení  pozemkov  na  výstavbu  nových  domov.  Došlo  k vyvlastneniu  pozemkov  hlavne

židovských  majiteľom  pozemkov,  ktoré  boli  použité  hlavne  na  stavbu  nových  rodinných

domov. Vlastníci pozemkov sa voči tomuto rozhodnutiu odvolali , no neúspešne. 

Okresný úrad v Nitre dňom 30. decembra 1938 rozpustil všetky samosprávne orgány

obce  (  starostu,  obecnú  radu  a všetky  komisie  )  v  účinnosti  od  1.1.1940 a menoval  za

vládneho  komisára  Rudolfa  Rybanského,  na  ktorého  prešli  kompetencie  zrušených

samosprávnych orgánov.

V roku  1939  na  podnet  miestnej  Hlinkovej  slovenskej  ľudovej  strany,  kde  bola

organizovaná  prevažná  väčšina  obyvateľov  bolo  zo  zbierky  a milodarov  v bolo  hodnote

23.200,- Ks postavené súsošie venované padlým spoluobčanom v 1. svetovej vojne od arch.

Polláka a odhalené ministrom vnútra Slovenského štátu Alexandrom Machom.

V novom štáte  nastali  nové poriadky .  Začala  sa  protižidovská  politika  prejavovať

v konfiškácii majetkov a v prideľovaní vládnych dôverníkov do firiem , ktorých vlastník je

židovského pôvodu. 8. júna bol vymenovaný za vládneho dôverníka Gustáv Rolfes do firmy

Ľudevíta Schrottera. Ročný obrat v drevosklade bol viac ako 1.000.000,- Sk 29  . Prenájom na

majetku Júliusa Šinka skončil  Bernardovi  Goldbergerovi  a statok bol  rozdelený do správy

miestnych  obyvateľov.  Bol  zabraný  majetok  Adolfovi  Fuchsovi,  Samuelovi  Fuchsovi,

Vojtechovi  Kovesovi  a všetkým  živnostníkom  ,  ktorý  vlastnili  obchody  a pohostinstvá.

Dopyt  po  pôde  bol  veľký,  no  chudobná  vrstva  obyvateľov  uprednostnila  prídel  pred

kúpnopredajnou zmluvou. V dňoch od 10. do 28. februára 1942 bol vypracovaný súpis Židov

podľa § 6,  vl.  Nar.  198/1941. Bol  to  prvý krok k ich odsunu z obce,  ktorý sa uskutočnil

prvými transportami – 29.3.1942 zo  Serede nad Váhom , 19.4.1942 z Nitry do Lublinu, 16.7

resp.  23.7.1942  smutne  známym  transportom  z Patrónky  cez  Žilinu  do  Auschwitzu



(Osvienčim). Ďalší boli umiestnení v táboroch v Novákoch, v Degeši pri Seredi nad Váhom,

niektorí dostali chránenú výnimku , ale postupne boli deportovaní buď do pracovných táborov

, alebo priamo do koncentračných táborov. Po skončení vojny sa vrátili iba Izabela Vinická ,

nar.  v roku  1923  žijúca  v USA  a Weiss  žijúci  v Tel  Avive  v  Izraeli.  Celkovo  bolo

deportovaných od roku 1942 do roku 1944 90 židovských spoluobčanov (podľa údajov ÚPN

SR) . Najmladší mal 4 roky – Rafael Tomaschoff,  6 rokov -  Mirjam Tomaschoff , Hedvika

Ujházy,. 7 rokov  Vierka Eisler, Alžbeta Ujházy. 30

 Ďalšou menšinou, ktorá opustila obec a nový štát boli českí učitelia a četníci , ktorých

bolo v obci asi dve desiatky. Situácia v obci často pripomínala v jednom desaťročí zmätok.

Kým  v roku  1938  sa  uskutočnili  honosné  oslavy  v obci  pri  príležitosti  osláv  narodením

predsedu vlády Milana Hodžu o pár  mesiacov sa slávili  narodeniny Hitlera  a po skončení

vojny  zase  Stalina.  Pri  tom  sa  v každej  dobe  priživovali  ľudia  ktorí  „prevracali  kabát“

s každou dobou.  Vecne a verne to opísal v knihe „PTP - poníženia a satisfakcia“  náš rodák

JUDr.  Vladimír  Kolník,  keď opisoval  zatýkanie  jeho  staršieho  brata  Alojza,   na  základe

udania za prípravu SNP. „Až keď som sa stal prokurátorom, dozvedel som sa , že ho udal

práve jeden z arizátorov.  Gardisti  asistovali  pri  zatýkaní.  Porozbíjali  nám obloky a cez ne

vyhádzali  z domu na  ulicu  desiatky  kníh.  Boli  to  tí,  ktorí  mali  potom kľúčové  slovo na

komunistických  schôdzach.  Brat  sa  však  ani  v najmenšom  nevedel  pomstiť.  On  vedel

odpúšťať. No oni v zlobe pokračovali.“ 31 

Alojza  Kolníka,  Viliama  Danišku,   Štefana  Pecháča,  Rudolfa  Jánošku,  Imricha

Chrenka,  Júliusa  Peťka,  Pešla,  Františka  Šimoru,  na  základe  udania  spoluobčanov

a prisluhovačov  režimu  žalárovali  v Nitre,  v Ilave,  v  Brne  a napokon  deportovali  do

koncentračného  tábora  Dautmergen  a Dachau.  Celkovo  bolo  z obce  19.  septembra  1944

odvlečených 19 spoluobčanov do táborov smrti. V útrapách koncentračného tábora zomreli :

Imrich  Chrenko,  Štefan  Pecháč,  František  Šimora..  Ostatní  boli  oslobodení  americkou

armádou 30. apríla 1945 a vrátili sa domov s podlomeným zdravým.  

Iná situácia bola so slovenskými vojakmi , ktorí boli narukovaní a zapojili sa do SNP .

ustupujúcich slovenských vojakov zajali nemecké vojská. Boli medzi nimi Viliam Macháč,

ktorí na tú dobu spomína :  „Slúžil som v topoľčianskej posádke,  v Bošanoch ako príslušník

strážneho oddielu  skladov munície  a paliva.  Ustupovali  sme s veliteľom npor.  Drobným .

S veliteľom  Štefanom  Pleškom  sme  boli  nasadení  v Chrabranoch  s výzbrojou  6mm

protitankových zbraní. Odtiaľ sme ustupovali cez Práznovce , Veľké Bielice , Baťovany, no

mali sme len ľahké zbrane a proti mechanizovaným tankovým nemeckým jednotkám sme boli

v nevýhode. Boje o Baťovany sa začali 3. septembra 1944 a trvali 4 dni. Náš ústup šiel cez



Veľké Kostoľany , Nováky , Prievidzu , Handlovú . V Handlovej sme zažili bombardovanie ,

kde sme boli ťažko ostreľovaní z troch strán.. Ústupom cez Handlovú , Kremnicu a Skalku

sme dorazili  do Tajova a Banskej Bystrice.   Tam sme sa spojili  s našimi spoluobčanmi G.

Hubinským , Jankom Beňom, Jozefom Magom. . Boli sme vyčerpaní , nijako zásobovaní,

zostalo nám rozhodnúť sa ísť do hôr do Španej doliny alebo sa vrátiť. Zajali nás v Starých

horách  ,  odkiaľ  nás  pešo  deportovali  do  Martina.  V prvý  deň  sme  nocovali  v októbri

v Turčianskych  Tepliciach  na  ihrisku,  potom  sme  prišli  do  Martina.  Tam  sme  zbierali

nevybuchnuté granáty v kasárňach do vedier. O dva dni nás naložili na dobytčie vagóny do

Gorlitzu , kde nás po lekárskej prehliadke dali do Waldenburgu. Odtiaľ sme ustupovali cez

Jičín do Weidenu  v Nemecku. Nasledoval ďalší nástup do vagónov ,  poslali nás do Passau

a odtiaľ sme z pracovného lágru piati ušli  do protektorátnych Čiech , kde sme prenocovali

v stodole  a civilisti nám pomohli  . Tam som bol u partizánskej jednotky , kde veliteľom bol

kpt. Řehoř. Po tom som sa vrátil domov . 

Obeťami druhej svetovej vojny sa stali príslušníci slovenskej armády , ktorá operovala

po boku nemeckého Wehrmachtu  na východnom fronte .  Jozef Kľačko – 25 ročný padol

22.7.1941, Štefan Tomašovič – 20 ročný , zomrel 1.10.1943 v poľnej nemocnici na následky

zranenia  na Kryme, František Kukla – 21 ročný , zomrel 6.12.1943 na bojisku na Kryme. 32

1. októbra 1944 na základe udania spoluobčanov sa uskutočnilo zatýkanie židovského

zubného technika Izidora Berkoviča, ktorý sa skrýval v pivnici vlastného domu. Gestapo a

„gombarčíkovci“  ho  zastrelili  na  úteku.  Následne  4.  10.1944  odvliekli  nevedno  kam

zostavajúcich židovských občanov , ktorí mali udelenú výnimku prezidenta Jozefa Tisa.

Koniec  svetového  konfliktu  bol  nadohľad  a s  ním  sa  blížilo  aj  zúčtovanie

s prisluhovačmi  režimu,  s kolaborantami  a zradcami  a s „vinníkmi“  ,  ktorí  spôsobili  to,  že

kolotoč  vojny  sa  roztočil  –  nemecká  menšina.  Z obce  ustupovali  celé  rodiny  nemeckej

menšiny,  aby  sa  nestali  terčom  útokov.  Po  definitívnom  odchode  židovskej  menšiny  sa

z obce stratila druhá národnostná menšina – nemecká. Kolonisti , ktorí prišli v druhej polovici

19.  storočia  na  dnešné  územie  obce  a ktorí   pozdvihli  vzdelanostnú,  remeselnú  a

poľnohospodársku úroveň miestneho obyvateľstva nenávratne sa stratili .  Dňa 12. novembra

1944 partizáni vtrhli do skladov , ktoré strážili Kornel Stiene a Emil Rolfes, ktorého zastrelili

v uvedených skladoch. Začiatkom roka 1945 začalo sťahovanie nemeckého obyvateľstva na

západ ríše. Obcou prechádzali nemecké jednotky , ktoré odnímali postroje, vozy a kone. Dňa

5. februára 1945 sa uskutočnila  dražba koní , ktoré vykupoval Slovenský štát pre potreby

nemeckej armády, konkrétne pre 14. Waffengren divíziu SS Ukrain nr. 1.



Oslobodenie našej obce Sovietskou armádou prebehlo z 1. na 2. apríla 1945. Nemecká

armáda síce vybudovala obranný val v priestore Čermny – Veľké Ripňany – Behynce, no pre

bratislavsko-brnenskú  operáciu  II.  ukrajinského  frontu  na  čele  s maršalom  Malinovským

nemal  veľký  význam.  Obec  oslobodili  jednotky  40.armády  generálmajora  Žmačenka  a 1.

rumunská armáda  generála Atanasia.. Pri oslobodzovaní obce zahynul  jeden sovietsky a šesť

nemeckých vojakov, 40 nemeckých vojakov bolo zajatých.

V roku 1945 sa uskutočnila konfiškácia majetku Nemcov, Maďarov , zradcov  národa

a kolaborantov,  kde  boli  prídely  rozdelené  medzi  miestnych  obyvateľov.  Jednalo  sa

o prideľovanie pôdy v intraviláne , v exrtraviláne , hnuteľného a nehnuteľného majetku, ktorý

bol  skonfiškovaný  podľa  nariadenia  č.  4/1945  z 27.  februára  1945,  ktorý  prijala  SNR

v Košiciach.

Veľké Ripňany po roku 1945

Na  oslobodenom  území  prevzala  moc  Slovenská  národná  rada  ,  keď  prevzala

v Košiciach  moc  a vyhlásila  Košický  vládny  program  5.  apríla  1945.  Jedným

z najdôležitejších programov bolo nariadenie o urýchlenej konfiškácii a rozdelenie majetku.

Jadrom pozemkovej  reformy  bola  spravodlivosť  a rovnosť  v rozdelení  majetku  Nemcov  ,

Maďarov,  zradcov a kolaborantov  národa.  Pritom sa parcelovalo  po Nemcoch ,  zradcoch

a veľa majetku zostalo aj po majetnej židovskej vrstve obyvateľstva, z ktorých sa do obce

nevrátil takmer nikto. V žiadostiach na židovskú pôdu vystupoval do popredia aspekt triedny

a sociálny.  Opakovane  sa  argumentovalo  tým  ,  že  pôda  patrí  tým  čo  na  nej  pracujú

a opakovalo sa to , že židovskí vlastníci na pôde nepracovali , dávali ju do nájmu a žili na

úkor dedinského obyvateľstva. Argumentovalo sa aj neslovenskou maďarskou národnosťou

bývalých vlastníkov.  Miestna roľnícka komisia   v zložení  Viliam Daniška -  predseda,  Ján

Kukla, Štefan Lalúch a Imrich Lalúch , rozparcelovala pôdu o výmere 1000 ha pre takmer 800

uchádzačov  podľa  počtu  príslušníkov  rodiny  a  rodinného  stavu.  Práca  MRK  bola  ťažká

a nebolo jedinej obce , kde neboli sťažnosti na prácu MRK. V práci komisie zohral istú úlohu

aj  subjektívny  pohľad.  O osudoch  svojich  spoluobčanov  rozhodovali  ľudia,  ktorí  mali

predtým s nimi susedské, rodinné či majetkové spory. Prejavovala sa závisť , nevraživosť ,

rodinkárstvo. Od augusta 1945 platila novelizácia pôvodného nariadenia o konfiškácii :  ak

manžel, manželka alebo deti nemeckého vlastníka pôdy boli slovenskej národnosti alebo mali

československé štátne občianstvo mohli  žiadať aby im zo skonfiškovaného majetku  bolo



ponechaných 50 ha. Samotné prevzatie prídelových listín prebehlo vo Veľkých Ripňanoch

dňa 15.9. 1948 v kancelárii MRK.

V prvých  povojnových  parlamentných  voľbách  v roku  1946  zvíťazila  v obci

Demokratická  strana  pred  Komunistickou  stranou.  Celkovo v notárskom obvode zvíťazila

Demokratická strana okrem obce Výčapky , kde zvíťazili komunisti. Po voľbách v roku 1946

menovali novozvolení predsedovia MNV  roľnícke prídelové komisie. Prvým krokom sa stalo

zrušenie notárskych úradov , vznikajú Obvodné národné výbory. Vo Veľkých Ripňanoch sa

prvým predsedom MNV stal Pavol Oravec. Sídlo MNV bolo v budove bývalého notárskeho

úradu ( dnes pohostinstvo Rybanský ) Po konfiškácii pôdy nemeckých statkárov prišla na rad

pôda cirkvi a slovenských statkárov. Tí boli  po Hradeckom programe 1947 úplne likvidovaní.

Niektorí  obyvatelia  boli  násilne  odvedení  do  pracovných  táborov  v Jure  pri  Bratislave,

v Novákoch a v Nitre.  Po roku 1948 skončilo odvolávanie proti  rozhodnutiu o konfiškácii.

Z 8225  žiadostí  komisia  vyhovela  223  žiadosťam  o odklad  konfiškácie  v topoľčianskom

okrese.  Veľké Ripňany boli  prevažne poľnohospodársky založenou obcou.  Pestovali  sa tu

okopaniny ,  strukoviny a obilie.  To sa spracovávalo v mlyne Jána Lackoviča a v liehovare

Júliusa  Šinka,  ktorý  bol  zastaralý  a ktorý  bol  neskôr  vyradený  z prevádzky.  Istým

východiskom premeny  dediny  boli  v počiatkoch  skúsenosti  malých  a stredných družstiev

z prvej republiky, ktoré mali v topoľčianskom okrese tradíciu. V našej obci pôsobilo do roku

1945 Potravné družstvo , ktoré malo obchod s potravinami a hostinec.

Obec  bola  elektrifikovaná  od  roku  1919,  no  bolo  nutné  dobudovať  kompletnú

elektrickú sieť. Z občianskej vybavenosti je treba spomenúť prvú autobusovú pravidelnú linku

, ktorá začala premávať 20. septembra 1948 na trase Topoľčany – Leopoldov. Šoférom na

tejto linke sa stal Rudolf Valko. V roku 1951 sa začal budovať miestny rozhlas a previedlo sa

povinné očkovanie od 1. do 20. roku proti TBC 33  , zriadenie detského útulku s celodennou

stravou, začali sa budovať „hradské“ cesty.

Po  roku  1948  nastáva  zmena  aj  v organizácii  samosprávy.  Vedúca  úloha

komunistickej strany je pretláčaná za pomoci Akčných výborov Národného frontu , ktorý má

vedúcu úlohu v obci. Predsedom MNV sa stal Lukáč Decheť, predsedom KS a AV NF Imrich

Lalúch. Prvé roky po februári 1948 sú ťažké aj v našej obci. Triedny nepriateľ bol v každom

majetnejšom gazdovi  ,  ktorý sa odmietal  podriadiť  kolektívnej  väčšine.  Vypracovávajú sa

kádrové posudky na každé povolanie od základných počínajúc. Pre študentov „nepriateľov

spoločnosti“ sa odmieta súhlas na poskytnutí štipendia ( Vladimír Kolník, Estera Pecháčová,

Alberta  Lackovičová)34 Občania  sú  triedení  podľa  angažovanosti  v spoločnosti,  na  tomto

základe dostávajú „šatenky, mydlenky“,  posudky na štúdium do škôl a učňoviek. Začína sa



uplatňovať princíp triedneho pôvodu. V povojnových rokoch je veľký problém s bývaním.

Bytov a domov je málo.  Preto bola zriadená tzv. Ubytovacia komisia na čele s riaditeľom

školy   Severínom  Pápayom  ,  ktorá  mala  za  úlohu  ubytovať  rodiny  bez  prístrešia.  Mali

právomoc  zasiahnuť  do  súkromného  vlastníctva  každého  obyvateľa  ,  ktorý  „neprimerane

užíval nadpriemernú“ nehnuteľnosť. Komisia zisťovala koľko má kto voľných miestnosti a aj

bez súhlasu majiteľa ubytovala v jeho dome rodiny na dobu neurčitú. MNV rozhodovalo , kde

sa  kto  nasťahuje  a  kde  sa  kto  vysťahuje.  Nedostatok  bytov  sa  prejavil  zrušením majera

Mancické, odkiaľ poslední obyvatelia odišli koncom 60-tych rokov do okolitých obcí. V roku

1963 tu žilo ešte posledných 9 rodín, v roku 1964 3 rodiny. Bolo nutné začať budovať nové

domy a tak v 50-tych a 60 tych rokoch sa budujú nové rodinné domy , za pomoci štátu , ktorý

je  prispievateľom na  túto  činnosť.  Pozemky na  stavby boli  pridelené  prídelovým plánom

v roku 1949, kde vznikali nové ulice (Vinohradská, Piešťanská ) Bol nedostatok materiálu na

výstavbu  nových  domov  a tak  sa  rozhodlo  o zbúraní  jednotlivých  budov  bez  nejakého

obmedzenia a povolenia ( židovská synagóga )

V roku  1948  –  1949  pod  vedením  rímskokatolíckeho  dekana  Pavla  Drgoňa  a za

pomoci veriacich bola vybudovaná  pri kostole „jaskyňa“ kde je na umiestnenej pamätnej

tabuli uvedené : „Matičke predrahej na česť a slávu, 

za pomoc minulú, budúcu ochranu, 

úspory svoje, prácu  a námahu, 

dietky a ctitelia zo srdca venujú.“ Matka neopúšťaj nás , dňa 20.11.1949

Nastávajúce roky priniesli  veľa zmien na postoch predsedov MNV a AV NF, ktorý

prebral kontrolu nad vývojom obce. Priedelenú pôdu maloroľníci – prídelcovia užívali len do

roku 1949, kedy nastalo opäť „znárodňovanie“ v podobe kolektívneho rozhodovania  - vzniku

JRD.  Lukáča  Decheťa  vystriedal  v roku  1953  na  poste  predsedu  MNV  Jozef  Glos

s tajomníkom Jánom Kopáčom. MNV viedlo súdny spor s „dedinskými boháčmi“, ktorí boli

vylúčení z JRD. Krajský súd rozhodol o zrušení vylúčenia a navráteniu ich majetku. Vznikol

však nevyriešiteľný spor pretože si vlastníci odmietli zobrať svoje nehnuteľnosti späť.  35   V

roku  1954  sa  stal  predsedom MNV  Imrich  Lalúch,  podpredsedom sa  stal  Jozef  Székely

a tajomníkom Štefan Pleška. Celá obecná politika je úzko spojená s prácou v JRD, ktorá je

plne podriadená predsedovi MNV a musí podávať správy na zasadnutie Rady MNV. V roku

1954 sa predsedom AV NF stal Jozef Beňo, predsedom MO KSS bol Jozef Glos, predsedom

JRD bol Pavol Beláň.

V roku 1953 sa sťahuje poštový úrad do domu O. Heuera, kde pôsobil zubný technik

Ernest Lednár a ten sa presťahoval na miesto poštového úradu ( dom Hubertových ) Ubytovňa



pre šoférov ČSAD bola v dome P. Kučeru. Úvoda – materská škôlka bola zriadená v dome

s.č. (dnes Ján Dubný)

1.1. 1953 od 7,00 do 15,00 hod  sa konal súpis hospodárskych zvierat. V obci narátali

493 ks hovädzieho dobytka, 1460 ošípaných, 7878 ks hydiny, 

V roku  1960  sa  stáva  predsedom  MNV  bývalý  predseda  JRD  Pavol  Beláň,

tajomníkom  Jozef  Glos,.  Jozefa  Herdu  na  poste  predsedu  JRD vymenil  Rudolf  Liso.  Po

zbúraní židovskej synagógy je odstránený aj „štokovec“ – nájomný dom ( dnes stavebniny

Kupec ). Bývalá kúria Júliusa Šinka , ktorá je neudržovaná od roku 1938 (po jeho odchode do

Veľkej Británie)  sa prestavuje na Kultúrny dom. Celá prestavba a rekonštrukcia sa naťahuje

pre nedostatok finančných prostriedkov, materiálov až do roku 1965, kedy sa dal kultúrny

dom do užívania. Od roku 1961 je Materská škola umiestnená v budove MNV. V roku 1964

sa dáva do prevádzky školská jedáleň. K dispozícii je stravovanie 3 x denne pre 56 žiakov.

Začiatkom 70 – tych rokov  „horná – Meštianska“ Základná škola prechádza rekonštrukciou ,

keď  sa  opravuje  fasáda  ,  vymieňajú  sa  okná  a menia  sa  podlahy.  V tej  dobe  patrili  do

občianskej vybavenosti tieto obchody:  mliekareň , potraviny, ovocie - zelenina,  kovo, mäso,

textil  (Vesna)  a obuv  (  u Baťu).  Otváracie  hodiny  sa  posúvajú  aj  pre  pracujúcich  a tak

odpoludňajšie  otváracie  hodiny sa  v roku 1965 posúvajú  od  17  –tej  do  19  –  tej  hodiny.

Začínajú sa uplatňovať aj menšie polosúkromné živnostenské služby. MNV zriadilo stolársku

dieľňu, kde pracovali Alojz Košík a Karol Vakrčka, fotoateliér Štefana Birkuša, klampiarske

výrobky a práce, opravovňu televíznych prijímačov, holičstvo Antona Pelikána. Budovať sa

začínajú aj prvé miestne komunikácie a zo štrkových komunikácií sa budujú asfaltové. 20.

augusta 1965 sa dali do užívania aj lávky cez potok  Radošinka. Životná úroveň obyvateľstva

rástla z roka na rok. Kým pred rokom 1945 , bol považovaný za luxus nábytok , koberce

rádio, koncom 50 – tych rokov to už neplatilo. V roku 1960 je v obci 73 televíznych  a 295

rádiových prijímačov,  v roku 1962 86 TV a 269 rádiových prijímačov a v roku 1964 je to 96

TV a 302 rádiových prijímačov. Mesačne sa odoberalo 14.000 výtlačkov dennej tlač. V roku

1959 sa predalo nábytku v hodnote 791.990 kčs a v roku 1960 za viac ako 851 tisíc korún.

Rady MNV konštatovala na každom zasadnutí stav potreby ukončiť práce na kultúrnom dome

a na postavenie novej hasičskej zbrojnice a novinového stánku, ktorý bol postavený v roku

1964.Jej  prvým predávajúcim  bol  dôchodca  Ján  Dubný.  Konštatovala  aj  zlý  príklad  pre

mládež,  ktorá sa schádza v „začmudenej“ krčme.  Mládež okrem učenia sa zapájala aj do

brigádnických aktivít ako boli práce v tabaku, v chmele, na zemiakoch alebo aj v roku 1964

na ničení chrústov.



Dňa 14. júna 1965 prebiehajú voľby do Národných výborov predsedom sa stáva Jozef

Glos, podpredsedom Július Hubinský, tajomníkom František Kmeťo.

Veľkým problémom sú vyučovacie možnosti Základnej deväťročnej školy , kedy v šk.

roku  1964/1965  je  15  tried  žiakov  a iba  12  miestností  –  tried  na  výučbu.  Jediným

východiskom je  vyučovanie  v odpoludňajších  hodinách  pre  3  triedy.  Prijalo  sa  opatrenie

o presadenie záujmu výstavby novej Základnej školy. Prispel k tomu aj fakt o zvyšovaní sa

populácie , keď sa v roku 1960 narodilo 42 detí , 1961 -28 , 1962 – 29, 1963 – 31  a 1964 - 32

detí. V Materskej škole dochádza k výmene postov riaditeľky , ktorou sa stala od 1.9.1964

Mária Škvarilová. 

MNV začalo  s ambicióznym plánom ,  no nie  všetky  naplánované akcie  sa  splnili.

V roku 1966 sa malo dať do prevádzky kúpalisko pod Vieskou, ktoré bolo už vybágrované,

no z plánu nakoniec  vzišlo.  Zbúrala  sa  „stará  sporiteľňa“  ,   „štokovec“  a strážny domček

ČSD, kde býval V. Bartoník, ktorý sa presťahoval do novopostaveného domu. Do prevádzky

sa uviedlo kino, kde sa premietalo 3 krát do týždňa  ( streda , sobota , nedeľa + jedno detské

predstavenie) a pracovníčkou bola Mária Pápayová. V obci sa zriadila predajňa palív , ktorej

vedúcim sa stáva Pavol Pravda.

Dňa 3.9.1965 sa slávnostne otvára kultúrny dom , kde finančné prostriedky na jeho

rekonštrukciu tvorili 250 tisíc korún , z toho boli priame náklady vo výške 100 tisíc korún.

V tomto  období  sa  začína  s výstavbou  „váhy“  v uhoľných  skladoch.  Veľký  problém

s elektrickou  energiou  nastal  po  vybudovaní  hydinárskych  hál   pod  Vieskou  a na

Vinohradskej  ceste.  Po  sťažnostiach  občanov  bol  dobudovaná  nová  trafostanica  ,  ktorá

problém  vyriešila.  V tomto  roku  prichádza  aj  k prestavbe  interiéru  kostola  –  oltára.

Vyrezávaný oltár je privezený z Čiech a umiestňuje sa ako hlavný oltár v tej podobe ako ho

poznáme dnes.

V roku 1967 sa začal plne využívať kultúrny dom s poplatkom 300 korún a 2 koruny

vstupné pre poriadkovú službu od tých občanov, ktorí neboli svadobnými hosťami ale iba

divákmi. Začala sa využívať stredisková knižnica , ktorú riadila Emília Pecháčová, Vedúcim

Osvetového strediska sa stal MVDr. Milan Ábel.

V roku 1969 začínajú s výstavbou ubytovne a ošetrovne pre prestárlych,  Sestry Panny

Márie Jeruzalemskej na pozemku , ktorý kúpili  od rodiny Kúdelovej.  Vedúcim poštového

úradu  sa  stal  Ľubomír  Kozubík  ,  na  poštovom  úrade  začala  pracovať  aj  jeho  manželka

Marinna, neskôr vedúca poštového úradu. Z investičných aktivít bol dokončený dom smútku

na  miestnom  r.k.  cintoríne,  ktorý  bol  čiastočne  postavený  z rozpočtu  MNV  a čiastočne

z milodarov –vytrážne okná dovezené z Čiech v hodnote 11.500,- Kčs.  Fresky na priečelie sú



dielom  Jozefa  Franka  z Mysleníc  a predstavujú  výjavy  z  biblie  –  „Márnotratný  syn

a Vzkriesenie“. Ďalej bol vybudovaný vodovod na cintoríne v celkovej dĺžke 375 m a 500 m

chodníkov. Začali sa budovať základy na kabíny TJ Družstevník Veľké Ripňany na ihrisku.

V nasledujúcom roku sa otvorila nová prevádzkareň – Pekáreň , kde pekárom sa stal Pavol

Macura  so  ženou  Helenou.  V roku  1970  sa  vedúcou  drobnej  prevádzky  stala  Alžbeta

Kociánová, vedúcou Osvetovej besedy Margita Valková a predsedom ČSM bol Milan Mišina,

neskôr Jozef Macháč. 

Od   1.7.  1970  sa  stal  predsedom MNV František  Beláň,  tajomník  Milan  Pecháč,

podpredseda Júliu Hubinský. Začala sa výstavba MNV a poštového úradu v 3. štvrťroku 1970

a s výstavbou v akcii „Z“ predajne obuvi a textilu (dnes Bistro pod brezou ). Začali sa ďalšiee

investičné akcie . nové uhoľné sklady, výstavby 4- bytových jednotiek ( na Poštovej ulici ),

chodník  „dole  pálenicou“,  požiarna  zbrojnica  a dom  služieb.  Veľkým  problémom  je

umiestnenie  deti  predškolského  veku  do  materskej  škôlky,  kde  kapacita  je  asi  40  miest

a záujem 120 detí.

Začala výstavba 3.600 tonového sila Poľnohospodárskeho nákupného a zásobovacieho

závodu smerom na Malé Ripňany.

V roku 1970 sa uskutočnilo sčítanie obyvateľstva, kde sčítacími komisármi boli : G.

Karaba, A.Kociánová, M. Šifalovičová, J. Michalík a E. Schmizing.

19.12.1971 sa uskutočnila kolaudácia kabín TJ Družstevník , kde hodnota diela bol

takmer pol milióna korún. Dňa 26.11. 1971 sa uskutočnili voľby do zastupiteľských orgánov ,

kde predsedom sa stal F. Beláň , tajomníkom Michal Uhrák. 

V tejto ponormalizačnej dobe prichádzajú prvé zákazy a tak sa stane , že prichádza

zákaz  vyučovania  náboženstva  na školách  ,  čím zostávajú  bez práce  s.  Judita  a s.  Emília

z kongregácie sestier Panny Márie Jeruzalemskej. Majú 2 roky do dôchodku , berú prácu aká

sa im naskytne. Zamestnávajú sa na miestnom JRD , kde obšívajú vrecia za 1,- Kčs. 7. apríla

1972 prichádza tvrdší postih ,  keď o 2,00 hod. rannej vtrhnú príslušníci  ŠTB do ubytovní

sestier a tri odvezú do Čiech do charitného domu. Sestra Koleta Beňová zostáva u brata, lebo

je  chorá  na  srdce,  s.  Judita  a s.  Emília  ako  majiteľky  domu  zostávajú  v obci,  ale  pod

podmienkou , že prijmú civilný odev. Podľa dobrozdania provinčnej predstavenej prijímajú aj

tento údel a zostávajú vo V. Ripňanoch.

V roku 1972 sa začala prestavba „Rolfesovej vily“ na zdravotné stredisko. V budove

lekárne vznikol požiar samovznietením sadzí v komíne , škoda bola 20 tisíc korún. V roku

1973 sa otvorili predajne obuvi , textilu a odevov. Klubu mladých bola pridelená miestnosť

po učiteľovi  Sasákovi.  ZDŠ začala  s prevádzkou „mliečnej  desiaty“.  V Malých Ripňanoch



prepuklo ochorenie slintačky. Na zamedzenie tejto choroby boli zriadené dezinfekčné rohože

na  verejných  miestach,  bol  zákaz  zhromažďovania  sa  veľkého  počtu  ľudí  ,  bohoslužby

nevynímajúc.  Karanténa  bol  ukončená dňa 12.2.1973 Po požiari  sa  uskutočnila  generálna

oprava lekárne.

V roku 1974 sa uskutočnilo na príkaz nadriadeného orgánu odstránenie náboženských

motívov z domu smútku, ktorý bol skolaudovaný v roku 1968. K tejto skutočnosti sa postavil

r.k. kňaz Blažej Jajcaj tým že bol proti odstráneniu kríža z domu smútku. 

V roku  1975  sa  vytvorili  spádové  obce  .  K Veľkým  Ripňanom  tak  pribudli  obce

Biskupová , Malé Ripňany, Lužany a Behynce.  

V roku  1975  dostáva  miestny  kňaz  príkaz  na  odvolanie  z pôsobiska.  Je  zmierený

s touto správou , keď sa odvolanie ruší a zostáva ďalej pôsobiť v obci.

Od 1.1. 1976 požiadal F. Beláň o uvoľnenie z funkcie predsedu MNV. Dňa 22. a 23.

10.1976 sa uskutočnili voľby do zastupiteľských orgánov . V tomto roku dochádza aj zlúčenie

s obcou Behynce a odčlenenie obce Čermany z nášho matričného obvodu do obvodu Horné

Obdokovce.

17. októbra 1976 pri príležitosti predstavovania kandidátov do vyšších zastupiteľských

zborov NF sa uskutočnila verejná plenárna schôdza MNV , ktorej sa zúčastnil podpredseda

Federálnej  vlády  Dr.  Matej  Lúčan..  Kultúrny  dom  bol  naplnený  do  posledného  miesta..

Kritickým príspevkom učiteľka  ZDŠ Margita  Bosá  poukázala  na neadekvátne  podmienky

tunajšej školy a naliehavosť zriadiť ambulanciu detského lekára. Dr. Matej Lúčan prisľúbil

vybudovanie  novej  ZŠ v piatej  päťročnici  plánu..  19.11.1976 bol  na  plenárnom zasadnutí

zvolený za predsedu František Beláň, podpredsedu Ernest Kolka a tajomníka Dr. Milan Ábel.

Hlavným volebným  programom  sa  stalo  vybudovanie  novej  MŠ a Kultúrneho  domu.  Na

sklonku r. 1976 sa uskutočnili vŕtacie práce studne  „pod Vieskou“. 

Rada MNV uvoľnila  Máriu Pápayovu z funkcie vedúcej  kina  pre jej  vysoký vek.

V roku  1977  sa  odohralo  209  filmových  predstavení  s celkovým  počtom  predaných

vstupeniek 10.848 osôb.

V letnom  období  sa  začala  výstavba  Nákupného  strediska  Jednota  v  „židovskej

záhrade“ a dala sa do užívania predajňa kvetov a pohrebných rekvizít v správe Komunálnych

služieb Topoľčany. Investičná bytová výstavba pokračovala výstavbou 4 –bytových budov na

Poštovej ulici, 10 – b.j a 6 b.j. v „majeri“. Uvažovalo sa o výstavbe Veľkokapacitného kravína

za hydinárskou farmou , no nakoniec rozhodnutie padlo na extravilán nad obcou smerom na

Lužany. S výstavbou novej farmy sa začala výstavba 20 . b.j.  a výstavba ÚKSUPu v roku



1980. Celkovo bolo postavených 56 bytových jednotiek a od konca 2. svetovej vojny 220

nových domov.

27.11.1978  bol  skolaudovaný  Dom  služieb.  V roku  1979  sa  schválili  parcely  na

zriadenie MŠ a ZŠ. Na zriadenie Materskej školy bola vybraná lokalita „Kapustnica“  a na

zriadenie Základnej školy dve lokality a to „Kapustnica“ alebo nad „dolnou školou“ smerom

na Obsolovce. S výstavbou školy sa má začať v roku 1981. V tomto období bol ustanovený aj

profesionálny vedúci  Osvetovej  besedy Stanislav  Valko,  ktorý  nahradil  Valériu  Hubinskú

a ktorého  neskôr  nahradila  Margita  Valková.  V budovaní  Materskej  škôlky  nastávajú

problémy z nízkej  účasti  na  akcii  „Z“  preto  sa  začali  v letných prázdninových  mesiacoch

brigády platiť ( 10 Kčs / hod. ) a po skončení brigády sa hrala v miestnom rozhlase skladba

cti.  V roku 1980 dochádza k šetreniu elektrickou energiou na verejnom osvetlení znížením

intenzity  o 50 %. Uskutočnilo sa sčítanie  obyvateľstva ,  kde vo Veľkých Ripňanoch býva

1609 obyvateľov a v Behynciach 485 obyvateľov.

Dňa  1.10.1980  bolo  slávnostne  otvorené  Nákupné  stredisko  Jednoty  Topoľčany.

V areáli Veterinárneho strediska sa začala výstavba 10- bytovky, ktorá má byť postavená do

roku 1981.V oblasti  kultúry  sa novou vedúcou Osvetovej  besedy stáva Valéria  Pagáčová,

ktorú v roku 1982 vystriedal Peter Ardan, resp. v roku 1984 Daniel Kúcha.

13.7. 1981 sa uskutočnilo plenárne zasadnutie Rady MNV a volí za predsedu Jozefa

Frťalu, tajomníkom sa stal Róbert Plšek, podpredsedom Alfonz Kuna.

V decembri  1981 končí  rozhodnutím R-ONV v Topoľčanoch činnosť  16  mm kino

v obci a prisľúbená nová aparatúra sa už nikdy v obci neobjavila. V roku 1982 začína zber

odpadu do „kuka“ nádob, ktorých však pre rok 1982 nie je dostatok. V tomto roku začína aj

výkup druhotných surovín v Zberni surovín v priestoroch cukrovarníckej váhy. Výkupcom sa

stal Eduard Schmizing, neskôr Anastázia Bednáriková.

V roku 1983 sa uskutočnila  rekonštrukcia pomníku padlých – spodná časť .  Pekár

Macura odchádza do dôchodku a tým bolo pečenie chleba zrušené. Sľúbená 17 – triedna škola

s plaveckým bazénom sa zamietla a miesto nej prišiel projekt na 12 – triednu školu , ktorú

neodporučila  R-MNV ,  pretože  v roku 1983 mala ZŠ 16 tried a tým by nový projekt  nič

neriešil. MŠ bola odovzdaná do užívania v roku 1983. V roku 1984  sa uskutočnilo oplotenie

farského úradu a cintorína, prístavba kuchyne a zasadačky kultúrneho domu.

V roku 1985 sa uskutočnili opäť voľby do zastupiteľských orgánov. Predseda MNV sa

opäť stáva Jozef Frťala, tajomníkom je Róbert Plšek, podpredsedom Viktor Mondok. V tomto

volebnom období boli tieto hlavné ciele :  vybudovanie obvodného zdravotného strediska,

výstavba  chodníkov  ,  regulácia  mŕtveho  ramena  Radošinky,  zavedenie  vodovodu



a plynofikácia obce.  Z tohto ambiciózneho plánu sa podarilo vybudovať Obvodné zdravotné

stredisko na mieste  kúrie rod.  Krogmann. Ten bol zbúraný v roku 1985 –1986 aj  napriek

protestom Pamiatkového úradu Bratislava . Materiál zo stavby si rozobrali miestni obyvatelia.

S výstavbou  OZS sa  začalo  v roku 1986  a do  prevádzky  boli  dané  ordinácie  praktického

lekára – MUDr. Ján Kmeťo , dentistu – MUDr. Marián Urbánek, detského lekára -  MUDr.

Anna Kmeťová ( dnes MUDr. Mancová )  a výdajne liekov Pharm.Čechová ( dnes Pharm

Dáša Vitkovská )v roku 1987.   V tomto období sa začalo aj s výstavbou 12 triednej Základnej

školy s telocvičňou , jedálňou a s odbornými učebňami. Nová Základná škola bola daná do

prevádzky 4.septembra 1989, kedy riaditeľkou bola Margita Bosá. Škola v tej dobe mala 18

tried a tak sa niektoré odborné učebne a sklady prestavali na triedy.

V roku  1986  postihli  obec  rozsiahle  záplavy,  ktoré  hlavne  časti  ulíc  Mládežnícka

a Školská.  Tieto  záplavy  postihovali  obec  aj  v minulosti  .  Veľkú pomoc odviedli  miestni

požiarnici  ,  ktorí  čerpali  vodu  zo  zaplavených  pivníc,  suterénov  a dvorov.  Bol  preto

vypracovaný  a schválená  projekt  „suchého  poldru“,  ktorý  by  uvedený  nápor  vody  cez

zahrnuté koryto recipientu „Šinkov potok“ zabrzdil  a voda by sa vyliala na polia. Tým by

neodplavovala ornicu spolu s vodou, ktorá takmer každý rok zamulila uvedené ulice. Projekt

vtedy vyčísli  investície  na výšku 5 milónov korún .  Pre finančnú nemožnosť Rada MNV

projekt nepodporila a čakalo sa na podporu zo strany štátu. Aj v súčasnosti je veľké riziko

prívalových dažďov a záplav z hociktorého miesta v obci , pretože obec leží v kotline , kde je

prevýšenie medzi najvyšším 244 m n.m. a najnižším 165 m n.m. takmer 80 m ,  v úseku nie

dlhšom ako 5 km. 

Začiatkom  roka  1989  sa  z  dôvodu  zhoršeného  zdravotného  stavu  vzdáva  funkcie

predseda  MNV  Jozef  Frťala  a v  októbri  1989  sa  novým  predsedom  MNV  stáva  Jozef

Balážik , ktorý nahradil zastupujúceho predsedu MNV Viktora Mondoka.

Veľké Ripňany po roku 1989 

Novembrové udalosti iniciovali vznik samosprávnych orgánov , ktoré nahradili MNV.

Zákonom SNR č.  369  z roku  1990  o obecnom zriadení,  vznikajú  obce  ako  samosprávne

orgány  so  zákonom danými  právomocami  starostu.  V týchto  krušných  chvíľach  je  v obci

založené hnutie Verejnosť proti násiliu a Kresťanskodemokratický klub. Nasledujú diskusné

stretnutia v miestnom kultúrnom dome, kde po vystúpeniach MUDr. Jána Kmeťa dochádza

k zastrašovaniu z ešte činných zložiek VB . Na týchto mítingoch vystupuje aj kňaz Blažej

Jajcaj , ktorý onedlho po pre neho ťažkej dobe odchádza na dôchodok, na ktorý ho posiela



nadriadený  biskup  trnavskej  diecézy.  Novým  kňazom  sa  stáva  kňaz  ,  ktorý  prichádza

z Rykynčíc – Július Marián Prachár.

Novým  starostom  sa  stáva  Jozef  Balážik  a prednostkou  úradu  bola  vymenovaná

JUDr. Pravdová ,  neskôr   Ing.   Ivan Kolka.  Prioritou sa stalo vybudovanie plynu a pitnej

vody, chodníky.  Zmeny v spoločnosti naberali rýchly spád  a tak prišlo k zmene štátnosti a od

1.1.1993 vzniká Slovenská republika , ako samostatný štát. 

Realizácia  prívodu  pitnej  vody  sa  stala  problémom  číslo  jeden  pre  Obecné

zastupiteľstvo , ktoré poverilo   Starostu obce na vyriešenie tohto problému. Takmer všetky

studne v obci boli v nevhodné na použitie ako pitná voda a v letných mesiacoch sa prejavil

nedostatok vody aj v existujúcich studniach. Táto úloha sa začína realizovať začiatkom roka

1992,  kedy  za  pomoci  miestneho  PD Radošinka  Veľké  Ripňany,  pracovníkov  technickej

skupiny obce bolo na   hlavné potrubie  privedené cez extravilán obcí Radošina, Behynce  do

obce  v roku  1989  napojené  domácnosti  v celej  obci..  Prívod  pitnej  vody  bola  hlavná

podmienka na spustenie prevádzky ZŠ. Ďalšou veľkou akciou bolo dláždenie chodníkov cez

celú obec z Viesky až na koniec Topoľčianskej ulice a v miestnej časti Behynce. 

V roku 1992 začínajú občania z iniciatívy rímskokatolíckeho kňaza  J.M. Prachára 

budovať  novú  farskú  budovu  na  mieste  starej  rímskokatolíckej  školy.  Táto  budova  bola

odstránená  a na  jej  mieste  bola  v roku  1995  otvorená  nová  farská  budova  s kanceláriou

správcu farnosti, fitness centrom , bazénom pre deti, zasadačkou a s podkrovným ubytovaním.

Táto  stavba  sa  budovala  masovo  za  podpory  Obce  Veľké  Ripňany,  PD „Radošinka“  V.

Ripňany  a zo zbierok občanov, ktorí sa podieľali na  zdarma na budovaní tohto stánku.

V obci  bolo firmou Falcao s.r.o vybudované benzínová čerpacia  stanica  o ktorú sa

usilovali občania od 60 – tych rokov a nakoniec bola postavená v Radošine.

V roku 1994 prebiehajú  rokovania  za  účasti  starostov  Veľkých Ripňan ,   Horných

Obdokoviec  a SPP  o pripojenie  sa  na  hlavnú  „kamanovskú“  vetvu  a plynofikovaní  oboch

obcí. Realizácia sa začala v roku 1995 , kedy bolo na konci roku 1995 splynofikovaných 85 %

všetkých domácností v obci. Základná škola sa postavila ako moderná ale veľmi energeticky

zle riešená budova. Bolo nutné vybudovať plynovú kotolňu , pretože kotolňa na tuhé palivo

bola nerentabilná a bolo veľmi ťažké vykúriť s ňou celý obrovský areál. Kolaudácia plynovej

kotolne Základnej školy bola v roku 1996 aj e dodnes v prevádzke. V roku 1994 sa konajú

voľby do samospráv , kde opäť zvíťazil Jozef Balážik, zástupcom starostu sa stal Jozef Štetka,

rovnaké  zloženie  je  aj  v roku  1998.  Začiatkom  roka  1998  sa  začala  „Rekonštrukcia

a intenzifikácia čistiarne odpadových vôd. Nastala rekonštrukcia a zväčšenie objemu príjmu

vody na vyčistenie s kapacitou viac ako  2000Q. Obec túto stavbu realizovala z vlastných



zdrojov , hoci sa dvakrát pokúšala aj o zdroje z fondov EÚ. Bolo nutné začať s výstavbou

kanalizácie  ,  kde  dnes  je  vo  výstavbe  1.  etapa  v nadväznosti  na  finančný  kapitál

s odkanalizovaním celej obce.  Momentálne sa spracováva dokumentácia 2. etapy ( zbytok

obce  )  a 3.  etapa  (  miestna  časť  Behynce  )  Investorom  tejto  rozsiahlej  stavby  je

Západoslovenská vodárenská spoločnosť a.s , ktorá bude uvedené stavby realizovať v rokoch

2009 – 2013 . Obec začala realizovať ROEP s Katastrálnym úradom v Nitre, ktorý ukončila

v roku 2004. 

V roku  2002  vo  voľbách  do  samosprávnych  orgánov  zvíťazil  Jozef  Balážik  ,

zástupcom starostu sa stal Jozef Krištof.. Po vstupe SR  do EÚ využíva aj naša obec možnosti

podávania projektov na finančné krytie projektov. V roku 2004 začína výstavba rodinných

domov  v lokalite  Studená  dolina,  ktorá  je  pokračovaním  Novej  ulice.  Obec  vybudovala

inžinierske siete v dĺžke 200 m .  Začalo sa s budovaním Centra obce , ktoré by v budúcnosti

malo  nadviazať  na  vybudovanie  parkoviska  pred  Jednotou  a Bistrom  Alexandra,

s rekonštrukciou  miestnych  komunikácií  Školská  a Mládežnícka  ulica  .V roku  2005  bol

Ministerstvom výstavby a regionálneho rozvoja schválený projekt „Rekonštrukcia kultúrneho

domu Veľké  Ripňany“,  ktorého  plnenie  bude v rokoch 2007-2009 vo výške  6,5  mil.  Sk.

Ďalšie  projekty  boli  schválené  z rozpočtov  jednotlivých  ministerstiev  a to  :  rekonštrukcia

strešnej  krytiny  Základnej  školy,  Materskej  školy  ,  Obecného  úradu  a tieto  boli  hradené

z rozpočtových kapitol ministerstiev. Obec sa podujala na rekonštrukciu strechy Obvodného

zdravotného  strediska  v súvislosti  s pridelením Rýchlej  zdravotnej  pomoci  do  našej  obce.

Tento  rok  obec  ukončuje  vyhotovenie  Územného  plánu  ,  ktorý  bude  zárukou  úspešného

napredovania  obce  do  budúcnosti.  Ďalšou  investíciou  je  rekonštrukcia  domu  smútku

a protizáplavová hrádza Studená dolina.

V obci je v súčasnosti  41podnikateľských subjektov a živnostníkov  a 23 súkromne

hospodáriacich roľníkov. Miera nazamestnanosti nepresiahla v roku 2005 hranicu 10 %. Počet

obyvateľov  je  2215 ( 2005 ).
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